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Protokół Nr 49-06/2014 z  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska 

z dnia 20 marca  2014 r. 
w  Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 003 

 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Daszczyńska.  

Przewodnicząca stwierdziła kworum i otworzyła posiedzenie.  

Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała o wpłynięciu do Komisji następujących 
druków:  nr 1206, 1205, 1204, 1209, 1210.  
 
W związku z niepełnymi informacjami dotyczącymi druku nr 1210 (brak opinii 
Gdańskiej Społecznej Rady na rzecz Osób Niepełnosprawnych w kwestii podziału 
środków PFRON), ustalono przesunięcie opiniowania tego druku na osobne 
posiedzenie 27.03.2014 r.   
PowyŜszą decyzję Komisja podjęła jednogłośnie 5 głosami „za”.  
 
Uwzględniając zaproponowane zmiany porządek posiedzenia przedstawia się 
następująco: 

 
1. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przeprowadzenia na terenie 

Miasta Gdańska konsultacji społecznych  projektu dokumentu Gdańsk 2030 
Plus Strategia Rozwoju Miasta – druk nr 1204 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1206 

 
3. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-2040. 
– druk nr 1205 

 
4. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę   Rady Miasta Gdańska  

w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2014 – druk nr 1209 

 
5. Akcja „Zdroje w gdańskich szkołach" – posumowanie i ewaluacja  
  
6. Stowarzyszenie „Mam teŜ tatę” 
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7. Sprawozdanie za 2013 rok z realizacji „Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii”  

 
8. Sprawozdanie za 2013 rok z realizacji „Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2013”  
  
9. Sprawozdanie za 2013 rok z realizacji Gdańskiego Programu Ochrony 

Zdrowia Psychicznego na lata 2012-2015  
 

10. Spotkanie z zespołem ekspertów ds. zdrowia 
 
11. Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 
 
Porządek posiedzenia przyjęto jednogłośnie 5 głosami „za”.  
 
     PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przeprowadzenia na terenie Miasta 
Gdańska konsultacji społecznych  projektu dokumentu Gdańsk 2030 Plus 
Strategia Rozwoju Miasta – druk nr 1204 
 
Druk nr 1204 stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Katarzyna Drozd – Wiśniewska – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki 
Gospodarczej zreferowała projekt uchwały.  
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
 
OPINIA  Nr 49-06/211/68/2014 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1206 
 
Druk nr 1206 stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Maria Wojnarowska – Kierownik Referatu Planowania BudŜetowego w Wydziale 
BudŜetu Miasta i Podatków zreferowała projekt uchwały. 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Kiedy jest przewidziane otwarcie „art hostelu”?   
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej  
Ta poŜyczka  na finansowanie vatu w związku z art-hostlem jest rozciągnięta na 
półtorej roku, to będzie połowa 2015 roku i będzie określenie zwrotu.  
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Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 49-06/212/69/2014 – załącznik nr 7 do protokołu.  
 
     PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-2040. – 
druk nr 1205 
 
Druk nr 1205 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Maria Wojnarowska – Kierownik Referatu Planowania BudŜetowego w Wydziale 
BudŜetu Miasta i Podatków zreferowała projekt uchwały. 
 
 Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
 
OPINIA  Nr 49-06/213/70/2014 – załącznik nr 9 do protokołu.  
 
     PUNKT 4 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę   Rady Miasta Gdańska  w 
sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Gdańsku na rok 2014 – druk nr 1209 
 
Druk nr 1209 stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej zreferował 
projekt uchwały.  
 
Nie było pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
 
OPINIA  Nr 49-06/214/71/2014 – załącznik nr 11 do protokołu.  
 
     PUNKT 5 
Akcja „Zdroje w gdańskich szkołach" – posumowanie i ewaluacja  
 
GraŜyna Pilarczyk – Saur Neptun Gdańsk 
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Chcę powiedzieć o projekcie, który toczył się przez 5 miesięcy ubiegłego roku, 
będziemy go kontynuować w roku obecnym i mam nadzieję, Ŝe równieŜ w roku 
przyszłym. Projekt nazwaliśmy „zdroje w gdańskich szkołach”, wpisał się on 
doskonale w kampanię picia wody z kranu, którą nasza spółka prowadzi juŜ od kilku 
lat. Na kaŜdym kroku staramy się podkreślać jakość wody w kranie. W 2012 roku w 
Urzędzie Miejskim stanęły dystrybutory do picia wody, które pokazały, Ŝe moŜna 
bezpośrednio z wodociągu się napić. W 2013 roku idea aby zachęcać młode 
pokolenie do picia wody z kranu dostała nowego impulsu. Tym impulsem było 
zaproszenie przez Urząd Miasta do udziału w takim projekcie, bardzo nam się 
spodobał, uznaliśmy, Ŝe jest to świetny pomysł i będziemy w stanie wyposaŜyć w 
danym roku 20 szkół w dystrybutory wody. Zdroje to są nieduŜe urządzenia, 
dostosowane do wzrostu dzieci. Po zakupie tych urządzeń zaczęliśmy nasz projekt. 
Zakłada on 3 podstawowe rzeczy – szkoła otrzymała wsparcie w postaci badań 
laboratoryjnych, my dysponujemy laboratorium akredytowanym, wykonaliśmy 
badania wody w kaŜdej szkole, nic groźnego w tej wodzie się nie znajduje, ona jest 
zdatna do picia ale dyrektorzy otrzymali takie badania od nas w razie pytań, czy 
wątpliwości rodziców. Od października do grudnia wykonaliśmy objazd po 
wszystkich placówkach i szukaliśmy dobrego miejsca  na montaŜ. Na mikołajki 
zaprosiliśmy mieszkańców, uczniów, radnych na uroczystość otwarcia tego 
projektu. SP nr 16 zorganizowała piękną uroczystość. Media w całości pozytywnie 
wypowiadały się o projekcie, dyrektorzy teŜ przesłali nam podziękowania. Mieliśmy 
wiele telefonów z innych gmin z pytaniem jak to udało nam się osiągnąć. Cieszy nas 
to, Ŝe promujemy picie wody nie tylko jako alternatywę dla słodkich napojów ale 
równieŜ jako napój, który jest dostępny wszędzie. Dostajemy wiele telefonów od 
innych szkół z pytaniem jak moŜna dostać takie urządzenie. Wielu się wydaje, Ŝe ta 
woda jest inna od tej z kranu, a to jest ta sama rura. Nie trzeba mieć poidełka, 
moŜna pić wodę bezpośrednio z kranu bo to jest ten sam produkt.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Korzystając z okazji chciałam podziękować panu prezesowi bo rzadko się zdarza, Ŝe 
przedstawiciel biznesu jest tak czuły na sugestie naszej komisji. Ta  inicjatywa 
urodziła się na jednym ze spotkań z naszym zespołem ekspertów, na którym był 
doktor łukasz Balwicki, który podsunął nam taki pomysł.  
 
Serge Bosca – Prezes Saur Neptun Gdańsk 
Dla mnie ten projekt jest naturalny, jestem Francuzem i jestem przyzwyczajony do 
picia wody z kraju. CięŜko jest zmienić przyzwyczajenia ludzi, w szkole nie było tak 
źle ale kiedy np. idę do restauracji wszędzie słyszę, Ŝe sanepid nie pozwala na 
picie wody z kranu, byłem traktowany jak szalony Francuz. Dlatego uwaŜam, Ŝe ten 
temat to jest szansa dla mieszkańców Gdańska i okolicy. Mamy dobrą wodę, 
uŜywamy bardzo mało chloru. W innych miastach np. w Poznaniu teŜ jest promocja 
picia wody z kranu. Korzyści jest bardzo duŜo, chociaŜby takich, Ŝe jest mniej 
dowoŜących wodę cięŜarówek, które niszczą środowisko, nie ma kosztów utylizacji 
butelek, jest oszczędność bo nie trzeba kupować wody ze sklepu a woda z kranu 
kosztuje 1 grosz za litr. Więc są same zalety dla kaŜdej ze stron.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
A co ze szkołami, które są zainteresowane przystąpieniem do akcji? 
 
GraŜyna Pilarczyk – Saur Neptun Gdańsk 
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Jesteśmy w kontakcie z wydziałem edukacji z panią Marią Kulbicką, lista szkół jest 
juŜ prawie gotowa. W tym roku chcemy wyposaŜyć 20 szkół i w przyszłym roku 20. 
W tej chwili moŜliwości budŜetowe na tyle nam pozwalają.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Korzyścią tej akcji, jest równieŜ fakt, Ŝe cały czas będą starania Ŝeby ta woda z  
kranu była coraz lepsza. Mieszkańcy przyzwyczajają się do picia wody dobrej 
jakości co teŜ jest dobre dla firmy bo zyskuje dobry wizerunek. Chciałem zapytać 
jaki jest realny koszt takiego stanowiska ze zdrojem? Na ile zdrojów moŜemy 
liczyć? Z jaką częstotliwością prowadzone są kontrole wody?  
 
GraŜyna Pilarczyk – Saur Neptun Gdańsk 
Koszty: zakup urządzenia, badania laboratoryjne i praca monterów, dwa ostatnie to 
są koszty własne naszej firmy, a samo urządzenie kosztuje 981 zł. Są róŜne 
dystrybutory bo są nawet za 12 tys. zł ale wybraliśmy taki, który jest dobry 
jakościowo i jednocześnie na tyle tani, Ŝe moŜna go zainstalować w większej ilości 
szkół.  Badania laboratoryjne były wykonane raz, natomiast kaŜda szkoła musi raz 
w roku wykonać badania wody, jeŜeli dyrektorzy szkół mieliby w trakcie roku jakieś 
zastrzeŜenia to oczywiście my tam jedziemy i sprawdzamy wodę. Na razie nie ma 
potrzeby wchodzić z dodatkową ofertą.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Pani powiedziała, Ŝe wydział edukacji wskazał 20 pierwszych placówek, a na jakiej 
podstawie zostały te szkoły wybrane?  
 
GraŜyna Pilarczyk – Saur Neptun Gdańsk 
Szkoły bardzo się interesują tym programem i jak się dowiadują, Ŝe to nie jest taki 
duŜy koszt niektóre same zastanawiają się nad montaŜem. Oczywiście chcielibyśmy 
wyposaŜyć wszystkie szkoły ale niestety w Ŝadnym mieście to się nie odbywa.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Te 20 szkół to są szkoły, które mają stołówki? Bo mam interwencje od dyrektorów, 
Ŝe nie znaleźli się w na tej liście. Jaka był formuła wyboru tych szkół?  
 
Serge Bosca – Prezes Saur Neptun Gdańsk 
Dzisiaj jest duŜo chętnych ale na początku tak nie było, był duŜy opór.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Rzeczywiście dyrektorzy na początku podchodzili do akcji nieufnie ale jak wszystko 
się udało to zainteresowanie wzrosło, na początku do programu wybrano same 
zespoły szkół.  
 
GraŜyna Pilarczyk – Saur Neptun Gdańsk 
Szczególnie w szkołach podstawowych te zdroje cieszą się duŜym 
zainteresowaniem, dzieci ustawiają się w kolejkach do wody. W liceach nie ma juŜ 
takiego „szału”, młodzieŜ jest bardziej wstrzemięźliwa.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Czy zauwaŜyliście w związku z tym jakieś większe zuŜycie wody?  
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GraŜyna Pilarczyk – Saur Neptun Gdańsk 
Zrobiłam takie wyliczenia w jednej szkole na podstawie faktur sprzed 3 lat. 
ZałoŜyłam, Ŝe jeden uczeń wypija 0,5 litra i wyszedł  miesięczny koszt 28 zł dla 
całej szkoły. To jest tak małe zuŜycie, Ŝe dla budŜetu szkoły w ogóle 
niezauwaŜalne.  
 
Lech Kaźmierczyk –członek komisji  
Czy w całym Gdańsku jest ta sama jakość wody?  
 
Serge Bosca – Prezes Saur Neptun Gdańsk 
w Gdańsku produkujemy 42 mln³, 14% ma chlor to jest np. Straszyn lub Łęgowo. 
Natomiast wszędzie w Polsce woda jest pitna. W naszym regionie woda jest 
naturalnie dodatkowo filtrowana przez piasek, jest to woda twarda ale dla zdrowia 
nie ma to znaczenia.  
 
Przemysław Wollenszleder  
Kwestia konserwacji urządzenia, serwisowania jest pozostawiona dyrektorom szkół?  
 
GraŜyna Pilarczyk – Saur Neptun Gdańsk 
Myślimy nad programem dla tych szkół Ŝeby wzmocnić to hasło picia wody z kranu 
ale nie było załoŜenia, Ŝe będziemy się opiekowali technicznie tym urządzeniem.  
 
Dr Łukasz Balwicki 
Mała sugestia – moŜe warto by było zbadać jak zmienia się zaufanie mieszkańców 
Gdańska do picia wody.  
 
Serge Bosca – Prezes Saur Neptun Gdańsk 
Z badań wynika, Ŝe 30% mieszkańców Gdańska pije wodę z kranu, ostatnie badania 
pokazały jakieś 6 – 7% więcej więc jest tendencja wzrostowa. Musimy dalej 
pracować, moŜe dzięki dzieciom równieŜ rodzice zmienią swoje przyzwyczajenia.  
 
     PUNKT 6 
Stowarzyszenie „Mam teŜ tatę” 
 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska- Przewodnicząca Komisji  
Proszę o przedstawienie swojego problemu, powiedzenia parę słów o swojej 
działalności, jakie macie plany itd. 
 
Przemysław Wollenszleder 
Chciałbym na początek sprostować, Ŝe nie jesteśmy Ŝadnym stowarzyszeniem, 
jesteśmy ruchem społecznym, zajmujemy się prawami dziecka w trakcie rozwodu 
rodziców.  Byliśmy u przewodniczącego rady prosząc o wsparcie Rady Miasta 
Gdańska w trakcie organizowanej przez nas manifestacji i zbierania podpisów przy 
zmianie przepisów kodeksu rodzinnego i opiekuńczego 23 czerwca zeszłego roku. 
Niedługo organizujemy „Dzień świadomości alienacji rodzicielskiej”, co poparł 
Rzecznik Praw Dziecka, od 17 marca moŜna oglądać spot telewizyjny. Jest to taki 
nieformalny międzynarodowy dzień świadomości alienacji rodzicielskiej związanym 
z puszczaniem baniek mydlanych, Ŝeby pokazać, Ŝe miłość przekłuta juŜ nie 
istnieje. Chcieliśmy zwrócić uwagę społeczeństwa na to, Ŝe problem alienacji 
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rodzicielskiej istnieje i jest blisko nas. JeŜeli Rada Miasta Gdańska chciałaby nas 
wesprzeć w tym dniu, to z przyjemnością dostarczę materiały. Przydałoby się nam 
wsparcie medialne, chcielibyśmy zaprosić do uczestnictwa dzieci z gdańskich szkół. 
W jednej ze szkół miałem problemy z łamaniem prawa rodzica w dostępie do 
informacji, co zakończyło się na Wojewódzkim Sądzie Administracyjnym i sądzie 
rodzinnym. Chodzi nam o to Ŝeby uwraŜliwić ludzi na to co dzieje się z dzieckiem w 
trakcie takiego alienowania i jak z tym walczyć.    
 
Filip Kuczma 
Nie wiem czy państwo się orientują czym jest alienacja rodzicielska i w jak bardzo 
duŜym stopniu niszczy dziecko. Mogę powiedzieć na swoim przykładzie. Jestem 
ojcem 5-letniego synka. Nie widuje się z nim od 2 lat i 4 miesięcy pomimo 
prawomocnego zabezpieczenia sądowego moich kontaktów. W jaki sposób są 
postrzegani ojcowie i w jaki sposób są przestrzegane prawa dzieci? Ten temat coraz 
częściej pada w mediach, niestety nie mamy wsparcia od Ŝadnych instytucji, 
niestety równieŜ od instytucji związanych z Gdańskiem. Mam niemiłe 
doświadczenie z dwoma gdańskimi instytucjami – Centrum  Interwencji Kryzysowej 
w Nowym Porcie oraz MOPRem. W CIK mój syn odbywał konsultacje psychologiczne 
poniewaŜ ta alienacja rodzicielska strasznie się odbiła na jego psychice. Chciałem 
się skontaktować z psychologiem prowadzącym spotkanie z moim synkiem, 
przedstawić mu całość sprawy opierając się na aktach sądowych, na dostępnych 
badaniach wykonanych przez biegłych psychologów z rodzinnych ośrodków 
diagnostyczno-konsultacyjnych. Mam dwie opinie, Ŝe jestem dobrym i właściwym 
opiekunem dla dziecka, Ŝe dziecko chce ze mną tego kontaktu wykluczając 
jakiekolwiek przejawy przemocy w stosunku do dziecka, o co jestem oskarŜany 
przez matkę dziecka. Niestety niemiło się rozczarowałem w styczności z CIK 
poniewaŜ, Centrum Interwencji Kryzysowej w trakcie rozmowy poinformowało  
mnie, Ŝe nie moŜe mi dostarczyć Ŝadnych danych dotyczących psychologów, którzy 
prowadzą mojego synka. Udałem się osobiście, panie kiedy usłyszały jaki mam 
problem straciły całkowicie zainteresowanie tym tematem. Doszło do kuriozalnej 
sytuacji, w której odmówiono mi podania jakiejkolwiek informacji. Mam pełnię 
praw rodzicielskich, 4 lata się rozwodzę i tak wygląda rzeczywistość.  
 
Przemysław Wollenszleder 
Rzeczywistość wygląda bardzo ponuro jeśli chodzi o egzekwowanie jakichkolwiek 
kontaktów przez ojca mimo tego, Ŝe są postanowienia sądowe.  
 
Filip Kuczma 
Jedyną prawną  moŜliwością respektowania takich postanowień jest wytoczenie 
kolejnego procesu i ja wytoczyłem taki proces o wyznaczenie grzywny matce 
dziecka za niestosowanie się do wyroków sądu. Sprawa taka była rozpatrywana 20 
miesięcy w sądzie, zagroŜono matce dziecka karą 500 zł grzywny za kaŜde 
spotkanie, do którego nie dojdzie z jej winy ale jeszcze trzeba zrealizować to 
zagroŜenie, wystąpiłem o realizację tego zagroŜenia i sprawa trwa rok czasu.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska  - Przewodnicząca Komisji  
My zdajemy sobie sprawę z tego, Ŝe to tak wygląda w sądzie. My byśmy chętnie 
wsparli ten wasz dzień, tylko musielibyśmy wyznaczyć sobie warunki brzegowe 
czego dokładnie państwo od nas oczekujecie. Bo jeśli chodzi o zaangaŜowanie to 
jesteśmy na tak.  
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Przemysław Wollenszleder 
Głównie liczymy na zaangaŜowanie w sensie obecności, czy wsparcia w kontaktach 
z mediami.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska  - Przewodnicząca Komisji  
Jak państwo nam prześlą materiały, skontaktujemy się z panem dyrektorem 
Formelą i spróbujemy pomóc.  
 
Przemysław Wollenszleder 
Musimy to zrobić szybko bo ta akcja jest juŜ za miesiąc bo 25 kwietnia.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji 
Ja równieŜ panów popieram bo bardzo często kobiety grają dzieckiem przeciwko 
ojcom nie patrząc jakie są konsekwencje dla dziecka. W Polsce rzadko się zdarza 
Ŝeby opiekę powierzano ojcom. Jest to wielkie niezrozumienie ze strony kobiet 
jeŜeli wykorzystuje dziecko przeciwko ojcu takŜe mam duŜą empatię do panów 
sytuacji i Ŝyczę powodzenia.  
 
Przemysław Wollenszleder 
UwaŜam, Ŝe prawa dziecka powinny być nadrzędne w konflikcie między rodzicami, 
a oddanie dziecka tylko jednej stronie to jest tylko zaognianie konfliktów.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Byłyśmy z panią prezydent na konferencji na temat opieki nad dzieckiem, na 
którym pan wicekurator powiedział, Ŝe to wszystko co się dzieje między kobietą a 
męŜczyzną nie jest przez sądy do końca rozumiane, rozwody są dawane za szybko 
bez głębszej analizy, rzadko dochodzi do mediacji, a tak naprawdę krzywda dzieje 
się dziecku.  
 
Przemysław Wollenszleder 
Bez zmiany świadomości społecznej nic się w tym względzie nie zmieni.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Ale trzeba teŜ pamiętać, Ŝe jeŜeli jest przemoc w rodzinie to trudno będzie podjąć 
kobiecie decyzję o tym, Ŝeby ojciec ponosił odpowiedzialność za wychowanie skoro 
źle ich traktował.  
 
Filip Kuczma 
O to równieŜ jestem oskarŜany o przemoc w rodzinie, trwa juŜ druga sprawa karna. 
Z mojej perspektywy wygląda to w ten sposób, Ŝe gdy widzę osobę, która mówi, Ŝe 
była ofiara przemocy podchodzę z duŜym dystansem do tego poniewaŜ  zdaję sobie 
sprawę z tego jak często kobiety wykorzystują ten argument w trakcie rozwodu.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Ja kiedyś miałam okazję  rozmawiać z sędziami rodzinnymi na ten temat, i tak 
naprawdę zmienić świadomość społeczną w tym zakresie jest rzeczą niemoŜliwą  
jak długo nie pojawi się pewna intencja w sprawowaniu opieki rodzicielskiej. 
Nikomu z tych sędziów nie zdarzyło się, Ŝeby we wniosku rozwodowym wnoszonym 
przez ojca była wskazówka, Ŝe to on chce sprawować opiekę i prosi o uznanie, Ŝe 
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dzieci mają pozostać przy nim. Ja uwaŜałam, Ŝe myśli się w sposób jednoznaczny i 
naturalny, Ŝe jeŜeli dziecko ma pozostać bez rodziców, to powinno zostać przy 
matce  i zapytałam tych sędziów czy zastanawiają się nad tym z kim mają te dzieci 
zostać, czy moŜe postępują automatycznie i wtedy uŜyli takiego argumentu, Ŝe 
nigdy nie zdarzyło się Ŝeby o opiekę wnioskował ojciec.  
 
Przemysław Wollenszleder 
Było spotkanie w rodzinnym ośrodku diagnostyczno – konsultacyjnym gdzie pani 
psycholog i pani pedagog poprosiły moją córkę do siebie i zapytały jak ona 
wyobraŜałaby sobie kontakty z tatą, powiedziała, Ŝe chciałaby Ŝebym odbierał ją ze 
szkoły, Ŝe chciałaby u mnie nocować i tylko dzięki temu i słowom mojej córki 
opiekuję się dwoma córkami w trybie 35% czasu. I tylko dlatego, Ŝe panie w ROD-K 
powiedziały mamie, Ŝe jeŜeli nie pójdzie na porozumienie to zawnioskuje oddanie 
dzieci do rodziny zastępczej.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Jestem z zawodu klinicystą dziecięcym. Gdyby włączyć w tę debatę dzieci to 
trzeba je otoczyć opieką. Miałam okazję usłyszenia takiej dyskusji młodych 
chłopaków, było ich 5 i wszyscy byli bez ojców, jeden z nich wychowywał się 
zupełnie bez ojca, który się nie kontaktował z dzieckiem. Ten chłopiec uwaŜał, Ŝe 
on ma najgorszą sytuację z nich wszystkich poniewaŜ coś, co wypełniało jego 
psychikę przez lata to było to, Ŝe został odrzucony przez ojca. Rozmowa dotyczyła 
zdarzenia, które dotyczyło ich innego kolegi. Rozmawiali, Ŝe Karol pojechał do ojca 
do Danii i Ŝe tam ma zostać juŜ na stałe pod opieką ojca. Cała grupa chłopców 
doszła do wniosku, Ŝe najlepiej ma ten, który w ogóle nie miał ojca. Jeden został 
potraktowany jako paczka wysłana do ojca, a drugi Ŝył złudzeniami. Wtedy kiedy 
włączamy dzieci oni z tą sytuacją zostają. Nie moŜemy ich traktować 
instrumentalnie, ta kampania musi mieć ciąg dalszy czyli musi być ktoś, kto się 
nimi zaopiekuje i z nimi porozmawia. My uruchamiamy w dzieciach pewien proces, 
który nie moŜe być samotny. Jak usłyszałam waszą propozycję to nabrałam 
wątpliwości jak to ma wyglądać, bo trzeba się zaopiekować tymi dziećmi 
włączonymi w tę kampanię. Ten pomysł włączenia szkół spróbujmy obudować jakąś 
refleksją i pozwólcie nam zrobić to wobec tych szkół które jesteśmy w stanie 
podeprzeć i ogarnąć czyli np. w których pracuje dobry pedagog, o którym wiemy, 
Ŝe się włączy i zaopiekuje tymi dziećmi. Nie róbmy tego na zasadzie roześlijmy 
pocztą do wszystkich moŜliwych. Ja uwaŜam, Ŝe to jest wielki problem i trzeba się 
nim mądrze zająć.  
 
Przemysław Wollenszleder 
Bardzo podobnie i melancholijnie podchodzi sąd, w przypadku kolegi zastanawia się 
juŜ kilka lat.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Z naszej strony macie wsparcie, na miarę swoich moŜliwości postaramy się 
zaangaŜować.  
 
Przemysław Wollenszleder 
Bardzo dziękujemy.  
 
     PUNKT 7 
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Sprawozdanie za 2013 rok z realizacji „Programu Przeciwdziałania Narkomanii”  
 

Dorota Stępień – Tłuchowska – Inspektor w Wydziale Polityki Społecznej  UM 
przedstawiła sprawozdanie, które  stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Miałem przyjemność współpracować z paniami podczas wielu komisji konkursowych 
i chcę powiedzieć, Ŝe poruszaliśmy teŜ tematy kwestii metadonowej, jak panie 
oceniacie wpływ metadonu? Bo są róŜne zdania na ten temat, nie było w Gdańsku 
specjalistów, pacjenci musieli jeździć do innych miast. Są kłopoty z finansowaniem 
metadonu, który jest dość drogi, jak to wygląda w Gdańsku?  
 
Dorota Stępień – Tłuchowska – Inspektor w Wydziale Polityki Społecznej  UM 
Po tych trudnych chwilach, mamy w Gdańsku bardzo komfortową sytuację bo mamy 
dwa programy metadonowe. Jeden jest na ul. Srebrniki prowadzony przez 
Wojewódzki Ośrodek Terapii UzaleŜnień, drugi mieści się na ul. Słowackiego. Oba 
programy są finansowane przez POW NFZ, PoniewaŜ jest to leczenie to jest poza 
naszymi środkami gminnymi. Dla pewnej grupy odbiorców czyli takiej, która nie 
wchodzi w terapię oferowaną przez ośrodki to jest rzeczywiście jedyna moŜliwa 
forma terapii i redukcji szkód Ŝeby pacjenci mogli funkcjonować w naszym 
społeczeństwie z jak najmniejszymi skutkami dla siebie, swoich najbliŜszych i 
całego społeczeństwa. Ponadto pacjenci są zaopiekowani przez poradnię MONAR.  
 
Marcin Charczyński - Kierownik Oddziału Dziennego Terapii UzaleŜnień 
Wojewódzkiego Ośrodka Terapii UzaleŜnień w Gdańsku  
Jaka jest liczba osób objętych terapią, osób uzaleŜnionych i współuzaleŜnionych?  
 
Dorota Stępień – Tłuchowska – Inspektor w Wydziale Polityki Społecznej  UM 
Osób uzaleŜnionych i eksperymentujących mamy 687.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 8 
Spotkanie z zespołem ekspertów ds. zdrowia 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Odbyliśmy takie dosyć trudne spotkanie z NZOZAMI na temat programów 
zdrowotnych i jeden z punktów dotyczył tzw. „dziur” w wyniku których seniorzy ze 
Śródmieścia, Zaspy, Moreny czy Nowego Portu ze względu na rozstrzygnięcia 
konkursowe zostali wykluczeni ze szczepień. Dzisiaj czytam artykuł, który był 
pokłosiem tego spotkania, Ŝe ¾ seniorów jest bez szans na bezpłatne szczepienia 
co oczywiście nie jest prawdą bo na spotkaniu było jasno powiedziane, Ŝe 
pieniędzy będzie więcej niŜ w poprzednich latach. Jestem zaskoczona tym tytułem 
bo pani prezydent naprawdę dobrze to wytłumaczyła. Będzie dogrywka i pieniądze 
będą takie, Ŝe wszyscy powinni być zadowoleni. Obiecałam, Ŝe jako komisja 
złoŜymy wniosek Ŝeby w następnym budŜecie były równieŜ pieniądze na 
„dogrywkę” w programie „zdrowy nestor”.  
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Następnie w trakcie dyskusji ustalono następujące kwestie:  
- zorganizowanie 3 spotkań pt. „Wygrać z rakiem” w niektórych dzielnicach 
Gdańska.  
 
- w związku z wizytą 26-27 czerwca delegacji ze Światowej Organizacji Zdrowia w 
Gdańsku  zorganizowanie konferencji z przedstawicielami lokalnych samorządów  
pt. „Rola samorządu w zdrowiu mieszkańców” 
 
- zorganizowanie po wakacjach konferencji na temat nietrzymania moczu  
 
- informacja na temat organizacji panelu na temat opieki nad bezdomnymi 
zwierzętami w ramach akcji  „szkoła społecznie wraŜliwa” promującej wolontariat 
wśród dzieci i młodzieŜy.   
 
     PUNKT 9 
Sprawozdanie za 2013 rok z realizacji Gdańskiego Programu Ochrony Zdrowia 
Psychicznego na lata 2012-2015  
  
 

Izabela Tarasiewicz – Inspektor w Wydziale Polityki Społecznej przedstawiła 
sprawozdanie, które stanowi załącznik nr 13 do protokołu 
 
Nie było Ŝadnych pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
 

      PUNKT 10 
Sprawozdanie za 2013 rok z realizacji „Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2013”  
 
Joanna Bucholc – Inspektor w Wydziale Polityki Społecznej przedstawiła 
sprawozdanie, które stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  
 
Nie było Ŝadnych pytań, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia. 
 
     PUNKT 11 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja.  
 
Nie było spraw bieŜących, wolnych wniosków ani korespondencji. Na tym 
posiedzenie zakończono. Godz. 18:30.  
 
     Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych 
            i Ochrony Zdrowia RMG 
 
      Beata Dunajewska – Daszczyńska 
 
 
Protokołowała: 
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska 
      


